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Opfølgning på 
løsnings-
laboratorium
Den 12. maj afholdte Atopisk Eksem 
Forening et løsningslaboratorium 
for at finde veje til at reducere 
ventelisterne til privatpraktiseren-
de dermatolog. Denne rapport-
ering indeholder både bruttolisten 
med forslag samt de mere 
gennemarbejdede forslag. 
Laboratoriet er sponsoreret af 
AbbVie, Sanofi, Pfizer, Eli Lilly og LEO 
Pharma.



Deltagerliste ∣ løsningslaboratorium
• Christian Vestergaard, læge, Aarhus Universitetshospital
• Tove Agner, læge, Bispebjerg Hospital
• Carsten Sauer Mikkelsen, privatpraktiserende dermatolog, Brønderslev
• Britt Nilausen, sygeplejerske, Bispebjerg Hospital
• Gesa Jürgensen, sygeplejerske, Bispebjerg Hospital
• Anne Vastrup, formand, Atopisk Eksem Forening, patient
• Emil Daae, bestyrelsesmedlem, Atopisk Eksem Forening, patient
• Eva Johansen, patient
• Martin Vith Ankerstjerne, Decisions, moderator



Bruttoliste med forslag
• Flere ydernumre

• Efteruddannelse af almenpraktiserende 
læger

• Mere involvering af sygeplejersker
• Inddrag civilsamfundet som 

støttepersoner
• Brug aps til tracking af eksem og til 

opfølgning hos dermatolog
• Øget brug af telekonsultationer

• Bedre psykisk støtte af patienter
• Mere uddelegering grundet for få 

dermatologer og prak. Læger
• Hurtigere brug af biologisk behandling

• Spørgeskemaer til brug for patienter 
forud for konsultationer

• Ændring af ‘knækket’ i overenskomst
• Bedre ‘sortering’ af patienter hos 

praktiserende læger

• Stort behov for sygepleje til børn og unge

• Flere fysiske eksemskoler
• Ophæv henvisningskravet fra egen læge 

for kroniske patienter
• Uddannelse af sundhedsplejersker og 

farmakonomer
• Efteruddannelse i dermatologi til flere 

sygeplejersker
• Øget effektivisering af tidsrøvere hos 

dermatologer: vortebehandling og tjek 
for modermærkekræft

• Øget patientkendskab til forskellige 
behandlinger

• Mere tid til den første konsultation hos 
dermatologer.

• Knytte patientskoler til konkrete læger
• Sygeplejersker skal overtage flere 

opgaver fra lægerne



Forslag:
Bedre vidensdeling 
blandt patienter
Skabe en Facebook-live event i uge 37, hvor der er 
atopisk eksem dag. Der skal være et bredt 
sammensat hold, som patienter kan udspørge. Fx 
læge, sygeplejerske, socialrådgiver og psykolog. Det 
skal gerne være en tilbagevendende event årligt. Vi 
skal bruge det til at imødegå fup med fakta. Jo mere 
viden patienterne har, desto mindre brug for læger. 
Eventen er under planlægning af AEF.



Forslag:
Ændret konsultationsstruktur
Første konsultation hos den praktiserende 
dermatolog skal være længere, mere dybdegående 
og holistisk. Patienten skal forberede sig med brug af 
spørgeskema. Opfølgende konsultationer skal som 
udgangspunkt være virtuelle. De kan suppleres med 
korte informationsvideoer og en omfattende Q&A, 
som sendes til patienten. Forslaget kræver ændring 
af overenskomst.



Forslag:
Videreuddannelse af 
fagligt personale
Praktiserende læger vil gerne mødes fysisk til 
efteruddannelse, da de ofte sidder alene. Der kører 
nogle kurser allerede, men det kan styrkes fx ved, at 
Atopisk Eksem Forening arrangerer kurser. Formålet 
med kurserne er at gøre lægerne fortrolige med de 
forskellige behandlinger, herunder hvad der er farligt 
og ufarligt. Der er også brug for efteruddannelse af 
farmakonomer. Der er netop kommet en ny 
undersøgelse om farmakonomernes viden. Vi skal 
rette henvendelse til Apotekerforeningen vedrørende 
mulighederne for kursustilbud. AEF bør overveje at 
lave et kursustilbud til praktiserende læger, eventuelt 
som en pilot.



Forslag:
Videreuddannelse af 
sygeplejersker
Fagligt Selskab for Dermatologiske Sygeplejersker er i 
kontakt med professionshøjskoler om at lave en 
videreuddannelse til sygeplejersker, der kan blive 
dermatologiske sygeplejersker. Uddannelsen skal 
omfatte sygdomslære, behandlingsmuligheder og 
psykosociale indsigter. Det er et forløb på seks uger. 
Det faglige selskab arbejder videre i samarbejde 
med professionshøjskoler om at udvikle 
uddannelsestilbuddet.



Forslag:
Uddelegering af opgaver
Vi skal skabe mere tid hos praktiserende 
dermatologer og på dermatologiske afdelinger. 
Patienter, der modtager systemisk behandling 
udskrevet af praktiserende dermatolog, bør kunne gå 
til opfølgning hos almen praktiserende læge. Og 
patienter, der har fået udskrevet biologisk behandling 
på en dermatologisk afdeling bør kunne gå til kontrol 
hos og få udleveret medicin hos privatpraktiserende 
dermatolog. Det kræver ændring af overenskomst, 
forløbsbeskrivelser samt efteruddannelse. Næste 
skridt er at forsøge en dialog med PLO.


